
„Creºterea preþului
energiei va impulsiona
montarea de panouri
fotovoltaice pe clãdiri”

(Interviu cu Manuela
Drãghicescu, director executiv

Asociaþia Patronalã
Surse Noi de Energie – SUNE)

Reporter: Ce ne lipseºte pentru
ca mai mulþi proprietari de locuin-
þe sã-ºi producã singuri energia?

Manuela Drãghicescu: Necesa-
rul de energie al unei clãdiri este
de douã tipuri: electricã ºi termicã.
În categoria energiei termice intrã
acum ºi trigenerarea (n.r. posibili-
tatea de a produce aer rece, pe
lângã electricitate ºi agent termic).
Trebuie sã avem un sistem mult
mai bun de consultanþã pentru ca
oamenii sã-ºi evalueze nevoile ºi
sã-ºi aleagã soluþiile potrivite pen-
tru locuinþele lor.

Bãncile întotdeauna au spus cã
vor face pachete speciale de credi-
tare pentru astfel de investiþii, care
þin de eficienþa energeticã, întrucât
funcþioneazã ca orice afacere, iar
economiile la facturi sunt sursã de
venit pentru achitarea ratelor la
bancã.

Dar nu avem pus la punct un
sistem clar de consultanþã, care sã
aducã în faþa utilizatorului benefi-
ciile, modul de implementare ºi
alegerea celei mai bune soluþii.

Trebuie fãcutã, mai întâi, o anali-
zã a specificului clãdirii ºi a consu-

mului. Fiecare familie are modul
propriu de a consuma energia. Dar
existã ºi o curbã a producþiei de
energie. Trebuie sã învãþãm sã su-
prapunem cele douã curbe pro-
ducþie – consum pentru cã stoca-
rea energiei costã mult.

Pe de altã parte, abia de puþin
timp au scãzut preþurile panourilor
fotovoltaice. Dar ºi aici este o mare
problemã. Sunt foarte multe gene-
raþii de panouri cu multe tipuri de
randamente. ªi atunci cineva tre-
buie sã îndrume consumatorul cã-
tre ce are cu adevãrat nevoie, în
funcþie de spaþiu, tipul locuinþei ºi
curba de consum.

Sunt niºte analize pe care un spe-
cialist trebuie sã le facã ºi sã-i pro-
punã clientului varianta optimã.
Altfel, consumatorul va alege
întotdeauna în baza criteriului
preþ, care este cel mai pãgubos în
energeticã.

Trebuie sã învãþãm sã ne deter-
minãm nevoile în funcþie de putin-
þa noastrã, dacã dorim sã ne pro-
ducem singur i energia . Sunt
schimbãri de conduitã, de atitudi-
ne ºi consider cã acum este mo-
mentul sã lansãm aceste schimbãri
pentru cã ºi capacitatea financiarã
a oamenilor a început sã fie mai
mare.
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Eficienþã energeticã

" Acum, preþul energiei
este foarte scãzut. Dacã

se lanseazã Uniunea
Energeticã la nivel

european, atunci ºi în
þara noastrã o sã

creascã preþul
utilitãþilor. Uniunea

Energeticã presupune
crearea unei singure

pieþe europene, cu un
preþ unic al energiei, iar

uniformizarea ne
dezavantajeazã".



Din pãcate, producþia de energie
pentru necesarul locuinþei nu este
accesibilã pãturii largi a populaþiei,
iar autoritãþile nu au susþinut aceastã
posibilitate prin adoptarea tarifului
fix reglementat, care ar fi stimulat
mica producþie.

La îndemâna autoritãþilor noastre
sunt multiple modalitãþi de susþi-
nere a unor astfel de investiþii. Pot
fi, de exemplu, acordate niºte ga-
ranþii la nivel guvernamental.
Acum câþiva ani se dãdeau garanþii
la împrumuturi pentru anvelopa-
rea blocurilor. Ar trebui extinsã va-
rianta asta ºi pentru producþia de
energie.

Reporter: Este absolut necesarã
promovarea tarifului fix?

Manuela Drãghicescu: Nu. Am
renunþat la ideea asta, pe care
am promovat-o începând din
2008. Ne-am pierdut speranþa cã
autoritãþile vor da aceastã facili-
tate. Dorim susþinerea microge-
nerãrii prin diverse scheme su-
port. Cum am spus, sunt soluþii
multiple, numai sã existe voinþa
politicã.

Varianta cu tarif fix este cea în
care eu produc, vând în sistem ºi
iau din sistem dacã producþia nu
îmi acoperã necesarul.

Existã ºi alte variante, precum
scãderea impozitelor.

Reporter: Bãncile ar fi finanþat
microproducþia de energie din
cunoºtinþele dumneavoastrã?

Manuela Drãghicescu: Da, dacã
ar fi fost promovat sistemul cu tari-
fe fixe. Acum nu mai sunt fonduri

pentru susþinerea acestui sistem
din cauza boom-ului din producþia
de energie verde în proiecte mari.
Certificatele verzi sunt plãtite de
toþi consumatorii, iar gradul de su-
portabilitate este limitat.

Reporter: Dar, dupã experienþa
neplãcutã a schemei de susþine
prin cota obligatorie de certificate-
le verzi, credeþi cã mai sunt dispu-
se bãncile sã finanþeze producþia
de energie curatã?

Manuela Drãghicescu: Tariful fix
este altceva. Este garanþia recupe-
rãrii investiþiei. La certificatele verzi,
preþurile variazã în funcþie de cere-
re ºi ofertã ºi existã stabilite prin
lege un plafon minim ºi unul ma-
xim. Asta nu este o garanþie a recu-
perãrii investiþiei.

Reporter: Dar Guvernul a inter-
venit ºi a redus la jumãtate numã-
rul de certificate acordate produ-
cãtorilor. S-a schimbat regula în
timpul jocului.

Manuela Drãghicescu: Da, dar
sistemul cu certificate verzi a fost
de la bun început gândit sã se au-
toregleze. Dacã vroia sã-i susþinã
pe investitori, atunci Guvernul tre-
buia sã promoveze sistemul cu ta-
rife fixe pentru toate tipurile de
energie verde, inclusiv pentru mi-
cii producãtori. Tariful fix este ga-
ranþia bancabilitãþii proiectului.

Reporter: Credeþi cã instalarea
panourilor fotovoltaice pe locuinþe
va cunoaºte o dezvoltare accelera-
tã datoritã preþului scãzut al ace-
stor echipamente?

Manuela Drãghicescu: La noi,

aceastã piaþã va avea o dezvoltare
mai bunã când o sã creascã preþul
energiei ºi al gazelor. Acum, pre-
þul energiei este foarte scãzut.
Dacã se lanseazã Uniunea Energe-
ticã la nivel european, atunci ºi în
þara noastrã o sã creascã preþul
utilitãþilor. Uniunea Energeticã
presupune crearea unei singure
pieþe europene, cu un preþ unic al
energiei, iar uniformizarea ne de-
zavantajeazã. Vor fi mulþi oameni
care nu-ºi vor mai permite sã achi-
te facturile ºi vor face o astfel de
investiþie ca sã-ºi acopere consu-
mul.

De asemenea, sunt multe zone
în þarã care nu au electricitate.
Acolo nu o sã fie construitã reþea
de distribuþie. Având în vedere
toate aceste aspecte, este clar cã
autoritãþile trebuie sã gãseascã o
soluþie ca sã finanþeze instalarea
panourilor.

Mai sunt probleme cu alimenta-
rea în zonele aºa-numite „capãt de
reþea”. Consumatorii se confruntã
acolo cu dese întreruperi în furni-
zarea cu energie ºi sunt deja multe
persoane care dispun de veniturile
necesare ºi care vor sã îºi asigure
consumul în instalaþii proprii, fãrã
sã m ai d e pi nd ã d e m ar i i
distribuitori.

Reporter: ªi gazul are acum un
preþ prohibitiv chiar ºi pentru per-
soane cu venituri medii ºi tarifele
sunt în creºtere. Panourile fotovol-
taice sunt o soluþie de producþie a
electricitãþii, inclusiv pentru încãl-
zire. Mulþi se plâng cã nu are cine

sã le proiecteze sistemul ºi sã-i
îndrume în alegerea echipamente-
lor potrivite.

Manuela Drãghic esc u: Aºa
este. ªi asociaþia noastrã a identi-
ficat problema. Specialiºtii vin
din mediul energetic ºi nu au ex-
perienþã cu utilizatorii casnici. Aºa
a fost sistemul pânã acum. Cei din
energie susþin cã de persoanele
fizice trebuie sã se ocupe instala-
torii ºi electricienii specializaþi în
clãdiri. Suntem într-un impas ºi
nu putem sã fuzionãm cele douã
sisteme. Încã nu existã suficient
de dezvoltat domeniul energeti-
cii clãdirilor la noi. Realitatea este
cã specialiºtii în energie trebuie
sã se preocupe de acest dome-
niu, alãturi de specialiºtii în clãdi-
ri.

Reporter: Credeþi cã vom avea
distribuitori care sã închirieze aco-
periºuri pentru montarea de pano-
u r i f ot ov olt a i c e , aºa c u m se
întâmplã acum în Occident?

Manuela Drãghicescu: Cred cã
vom avea astfel de servicii ºi noi.
Dacã am fi avut tarif fix pentru
microproducþia de energie verde,
atunci cred cã ar fi venit investi-
tori strãini sã închirieze mii de
acoperiºuri. Astfel, ei ar fi devenit
producãtori pe banii noºtri. Cu
aceastã ocazie, îmi exprim deza-
mãgirea cã guvernanþii nu au ni-
cio preocupare sã încurajeze pro-
ducþia localã.

Noi nu suntem pregãtiþi nici sã
facem reþele. Noi vrem sã dãm tu-
nuri ºi sã facem proiecte mari.
Trebuie pus la punct un astfel de
sistem pentru populaþie.

O oportunitate pentru þara noastrã
este ºi programul SUERD - strate-
gia UE pe regiunea Dunãrii, care
are mai multe axe prioritare ce in-
clud ºi finanþarea energiei verzi.
Ministerul Afacerilor Europene
este coordonator al programului în
þara noastrã.

Prin SUERD vor fi finanþate pro-
iecte-fanion cu parteneri din multe
þãri dunãrene ºi miza este transfe-
rul de know-how. Energia verde
aduce ºi dezvoltarea turismului,
construcþ i i lor º i agr icultur i i .
Românii au gândit astfel de proiec-
te pentru a accesa fondurile din
program.

Reporter: Vã mulþumesc!
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O oportunitate
pentru þara noastrã
este ºi programul
SUERD - strategia

UE pe regiunea
Dunãrii, care  are

mai multe axe
prioritare ce includ

ºi finanþarea
energiei verzi.

Ministerul
Afacerilor

Europene este
coordonator al

programului în þara
noastrã.


